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„Mateřská“ – možnost přivýdělku, druhé miminko a další zajímavé 
informace 
 
Česká správa sociálního zabezpečení (ČSSZ) doplňuje informace týkající se dávky 
PENĚŽITÁ POMOC V MATEŘSTVÍ (lidově MATEŘSKÁ, neboť pokrývá období mateřské 
dovolené v zaměstnání) o situace, kdy maminka podruhé otěhotní, uvažuje o přivýdělku 
nebo když se rodina potýká s nemocí. 

Podruhé těhotná 

Pokud žena pobírá rodičovský příspěvek na první dítě, požádá ke dni předcházejícímu dni nástupu na 
další peněžitou pomoc v mateřství (PPM) o jeho doplacení. 

Pokud ženě během mateřské/rodičovské dovolené skončila smlouva na dobu určitou i ochranná lhůta 
a nesplní podmínky nároku na další PPM, může ke dni narození dítěte požádat o rodičovský příspěvek 
(vyplácený Úřadem práce). 

Mateřská a práce 

Zaměstnankyně i podnikatelky mohou za určitých podmínek pracovat.  

Zaměstnankyně mohou pracovat, ale nikoliv v tom zaměstnání, ze kterého jim dávka náleží.  

Podnikatelky (OSVČ) nemusí svou činnost ukončit ani přerušit, jen ji nesmí vykonávat osobně, ale 
pouze prostřednictvím svých zaměstnanců nebo spolupracujících osob. Během doby mateřské 
podnikatelky neplatí zálohy na důchodové ani sociální pojištění, protože mateřská a následná péče o 
dítě až do 4 let se započítává do doby potřebné pro nárok na starobní důchod. Pokud ovšem otěhotní 
podruhé, ale nesplní podmínky pro mateřskou ke dni nástupu na další mateřskou, a tudíž nezískají 

nárok na mateřskou, mohou požádat ke dni narození dalšího dítěte o rodičovský příspěvek. 

Další zajímavé informace 

Pokud žena nemůže nebo nesmí o dítě pečovat pro závažné a dlouhodobé onemocnění, pro které byla 
lékařem uznána dočasně práce neschopnou, může o PPM místo ženy žádat manžel nebo otec dítěte, a 
v tomto případě i v období šestinedělí. 

Pokud ženě na mateřské onemocní druhé dítě (na které nepobírá PPM), nevzniká jí nárok na 
ošetřovné (neboť má finanční příjem zajištěn z mateřské). O ošetřovné však může v případě potřeby 

žádat např. její manžel nebo otec dítěte, je-li nemocensky pojištěný. 

Po ukončení pobírání PPM má žena nárok na proplacení dovolené ze zaměstnání, která jí za tu dobu 
vznikla, případně i dovolené nevybrané před nástupem na PPM. 

Po ukončení pobírání PPM může zažádat Úřad práce o navazující dávku státní sociální podpory, 
tzv. rodičovský příspěvek.  

Péče o dítě je pro účely splnění podmínky potřebné doby pojištění pro nárok na důchod hodnocena až 
do 4 let věku dítěte, tzn. že „mateřská“ je náhradní dobou pojištění. Pro výpočet důchodu je tato doba 
tzv. vyloučenou dobou, což znamená, že nemá negativní vliv na výši důchodu. 

Případné dotazy lze směrovat na call centrum nemocenského pojištění 800 050 248.  
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